

- 219 Pulmonale Erkrankungen im Alter**
Pulmonary diseases in the elderly
M. Gogol · H.J. Heppner
- 221 Ambulant erworbene Pneumonie. Eine Erkrankung des älteren Menschen**
Community-acquired pneumonia. A disease of the elderly
T. Welte
- 229 Pneumonie-Schwere-Index (PSI), CURB-65 und Mortalität bei hospitalisierten geriatrischen Patienten mit Aspirationspneumonie**
Pneumonia Severity Index (PSI), CURB-65, and mortality in hospitalized elderly patients with aspiration pneumonia
H.J. Heppner · B. Sehlhoff · D. Niklaus · L. Pientka · U. Thiem
- 235 Pneumonie im Alter. Ergebnisse des Moduls „Ambulant erworbene Pneumonie in Niedersachsen“ für eine geriatrische Klinik 2006–2009**
Pneumonia in the elderly. Results of the quality improvement program for a geriatric department in Lower Saxony 2006–2009
M. Gogol · D. Schmidt · A. Dettmer-Flügge · B. Vaske
- 240 Dementia among older in-hospital patients with obstructive airway disease. Frequency and consequences**
Demenz bei älteren Klinikpatienten mit obstruktiver Ventilationsstörung. Häufigkeit und Folgen
H. Frohnhofen · H.C. Heuer · H.P. Willschrei · C. Falkenhahn
- 245 Handgrip strength measurement as a predictor for successful dry powder inhaler treatment. Application in older individuals with COPD**
Handkraftmessung als Prädiktor für eine erfolgreiche Therapie mit Trockenpulverinhalator. Anwendung bei älteren Menschen mit COPD
H. Frohnhofen · O. Hagen

■ In eigener Sache Internal news

- 217 Bewährtes entwickeln, Neues integrieren**
Develop the established concepts, integrate new ones
M. Gogol · W. Hofmann · Katharina Pils

■ Originalarbeiten Original articles

- 250 The LUCAS* consortium. Objectives of interdisciplinary research on selected aspects of ageing and health care for older people in an urban community**
Der LUCAS*-Verbund. Inhalte interdisziplinärer Forschung zu ausgewählten Themen des Alterns sowie zur gesundheitlichen Versorgung älterer Menschen im urbanen Raum
W. von Renteln-Kruse · U. Dapp · J. Anders · F. Profener · S. Schmidt · C. Deneke · R. Fertmann · J. Hasford · C. Minder

256 Combined whole body vibration and balance training using Vibrosphere®. Improvement of trunk stability, muscle tone, and postural control in stroke patients during early geriatric rehabilitation

Kombiniertes Vibrations- und Balancetraining unter Einsatz des Vibrosphere®. Verbesserung der Stabilität, des Tonus im unteren Rumpf und der Haltungskontrolle bei Schlaganfallpatienten in der geriatrischen Frührehabilitation

J. Merkert · S. Butz · R. Nieczaj · E. Steinhagen-Thiessen · R. Eckardt

262 Development of the Lie-to-Sit-to-Stand-to-Walk Transfer (LSSWT) test for early mobilization in older patients in geriatric rehabilitation

Entwicklung eines Tests zum Liegen-Sitzen-Stehen-Gehen-Transfer (LSSGT) in der Frühmobilisation älterer Patienten in der geriatrischen Rehabilitation

A. Reicherz · M. Brach · J. Cerny · S. Nicolai · C. Becker · U. Lindemann

■ Kasuistiken Case reports

268 Candida esophagitis as the cause of swallowing disturbances in an 85-year-old patient with myasthenia gravis

Candida-Ösophagitis als Ursache einer Dysphagie bei einem 85-Jährigen mit Myasthenia gravis

S. Ebert · K.-P. Schweiger · R. Nau